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 الدرس التاسع

 . جمله فعلیه 1انواع جمله : 

 . جمله اسمیه 2               

 جمله فعلیه = فعل + فاعل ) مفعول به + جارومجرور(

 

 : لعبَ الطفلُ  ،  فرحَت الأمُ  ،  جاء الأبُ . لازم : فعلی است که به مفعول به نیاز ندارد . مثال  1انواع فعل : 

 ،  یکتُبُ الطالبُ التمارینَ  . مثال : أکل علیٌ الطعامَ . متعدی : فعلی است که به مفعول به نیاز دارد  2              

 

 الطفل ٌ،  خاف    سعیدٌ . اسم ظاهر . مثال : سافرَ  1انواع فاعل : 

  نٌَنَ ،  یرحمـــو،  یکشفـ  تم،  سألــ ناٌل : عَرَفــ. ضمیر بارز . مثا 2               

 . ضمیر مستتر . مثال : إجعَل ) فاعل ضمیر مستتر أنتَ ( ، کَلمَّت ) فاعل ضمیر مستتر هیَ ( 3               

 ذهبَ ـــــــ )هوَ(مستتر                          یذهبُ ــــ ) هو ( مستتر 

 ن   بارزـابارز                                     یذهبــ ٌاٌـذهبـ

 نَ   بارزـوا بارز                                     یذهبـــوذهبــ

 ذهبت  ـــ ) هی ( مستتر                        تذهبُ ــــ ) هی ( مستتر

 ن   بارزـابارز                                   تذهبــ   ـاذهبتـــ

 بارز ـنٌَیذهبـــ                                     بارز   نٌَذهبــ

 بارز                                    تذهب ــــ ) أنتَ ( مستتر              إذهب  ـــ ) أنتَ ( مستتر  تٌَذهب

 بارز   ـاٌإذهبــ                      ن   بارز  ـابارز                                  تذهبــ  تماٌذهبــــ

 ا    بارزـونَ   بارز                      إذهبــــوبارز                                  تذهبــــ    تمذهبــــ

 بارز    یـنَ   بارز                     إذهبــــــیــبارز                                    تذهبـــ  تٌِذهبـــ

 بارز   اٌن     بارز                       إذهبــــــابارز                                  تذهبـ  ـتماٌذهبـــ

 بارز   نٌَبارز                       إذهبــــ   ـنٌَبارز                                    تذهبـــ   تنٌ ذهبــ

ٌذهبـــ  أذهبُ ــــ )أنا( مستتر                         بارز             ت 
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  بارز                                    نذهبُ ــــ ) نحنُ ( مستتر  ناٌذهبــــ

 نکته : فاعل هیچگاه قبل از فعل نمی آید . 

 

 ماءًٌ فی الشارع ، أنزَلَ اللهُ مِن السماءعلیاًٌ. اسم ظاهر . مثال : شاهدتُ  1انواع مفعول به : 

 فی الشدّة هماللهُ  ،  عرفنا کٌَ. ضمیر متصل : نَصَرَ  2                    

 هر گاه ضمایر متصل منصوبی به فعل متصل شوند نقش مفعول به را می گیرند .                     

 ، ـی ، نا ( ) ـه ، هما ، هم ، ها ، هما ، هنّ ، کَ ، کما ، کم ، کِ ، کما ، کنّ                      

انا، یرزقُ الله   نعبُدُ  إی اکٌَ. ضمیر منفصل :  3                      إیاکم، أحبّ   إی 

 ) إیّاهُ ،إیاهما ،إیاهم ،إیاها ،إیاهما ،إیاهنّ ،إیاکَ ،إیّاکما ، إیّاکم ، إیاکِ ، إیاکما ، إیاکنّ ، إیایَ ، إیانا (                     

 

 ـ ، عَن ... مِن ، فی ، إلی ، علی ، لـِ ، بـِ ، کَ حروف جارّة )جرّ( : 

 ـه شئٌ مثلـِ، لیسَ کـَ المعلمٌِبه اسم بعد از این حروف مجرور به حرف جر گفته می شود . مثال : سلمّتُ علی 

 نکته : هرگاه فعل در ابتدای جمله واقع شود و فاعل آن اسم ظاهر باشد فعل مفرد می آید . 

 ایة التوحید بأیدیهم المسلمون ر رفعمثال : 

      

 نکته : هر گاه فعل بعد از مبتدا واقع شود و فاعل آن ضمیر بارز یا مستتر باشد فعل با اسم قبل از خود مطابقت 

  رایة التوحید بأیدیهمرفعوا مثال : المسلمون  . می کند

 

 


